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کواکبیاندریكصدمینهمایشفصلیحزبمردمسالاری:
دکترپزشكیانریشههاوپشتپردههای
مشكلاتفعلیرابامردمدرمیانبگذارد

صدمین همایش فصلی حزب مردم سالاری در روز پنجشنبه ۲۹ آذر ۱۴۰۳، با 
حضور دبیرکل، برخی از اعضای شورای مرکزی، اعضای دفتر سیاسی، دبیران 
استانی، مسئولین شــاخه ها، کمیته ها و سازمان های این حزب در اسلامشهر 
برگزار شد. در این همایش دبیرکل حزب درباره مسائل روز، مشكلات مردم و 
روابط خارجی و دلائل سقوط بشار اسد و گروه D8 کشورهای اسلامی، قانون 
حجاب و عفاف، برنامه حزب در فصل آینده و برگزاری بیست و ســومین کنگره 
این حزب در نهم اســفند ماه سال جاری و انتخابات نظام مهندسی در هفتم 

دی ماه و شوراها در خرداد ۱۴۰۴ به ایراد سخنرانی پرداخت.
وی اشاره کرد برخی افراد وابسته به پایداریچی ها حتی با بهره برداری سیاسی 
از رفتار عاطفی رئیس جمهور در همایش خانواده، نهایت بی اخلاقی و رذالت و 

چهره واقعی خود را نمایان کردند.
ایشــان درباره عملكرد دولت افزود: ما با رویكــرد »حمایت منتقدانه« باید از 
دولت حمایت کنیم و به دولت زمان بدهیم تا برنامه های خود را پیگیری کند 
و البتــه در عین حال می توانیم عملكرد دولــت را نقد کنیم.  دکتر کواکبیان 
از دکتر پزشــكیان خواست ریشه ها و پشت پرده مشــكلات فعلی را با مردم 
در میان بگــذارد. همچنین، در ادامه این نشســت آقایان دکتر آرش حبیبی 
نماینده حزب در جبهه اصلاحات و مسئول کمیته انتخابات حزب، سید روح الله 
موسوی مشاور دبیرکل و آقای شریف زاده دبیر حزب در شهرستان اسلامشهر 
درباره سیاست ها و آخرین مباحث مطرح شده در جبهه اصلاحات و برنامه های 
حزب به ایراد ســخنرانی پرداختند. در ایــن همایش آقایان صفرعلی طاهری 
دبیر استان قزوین، حسام الدین رجبی دبیر استان زنجان، مصطفی سگوند دبیر 
استان لرستان، مجید بلوری دبیر استان تهران، حجت حیدری دبیر استان قم، 
تورج فتاحی دبیر استان خوزستان، محی الدین مرادی دبیر استان کردستان و 
رسولی دبیر استان کرمانشاه درباره مسائل استانها به ایراد سخنرانی پرداختند 

و گزارش فعالیت خود در فصل گذشته را ارائه کردند.
همچنین آقایان ســید مصطفی موسوی مسئول شــاخه فرهنگیان، مرتضی 
دهرویه مســئول شاخه ورزشــكاران، عظیم متین و ســید کریمی از شاخه 
دانشگاهیان، حجت الاسلام میرحسینی مسئول شاخه روحانیون، احمد رحیمی 
مسئول شاخه عشایر و روستائیان، خوب بخت مسئول شاخه مهندسان، سرکار 
خانم یزدی فر مسئول سازمان زنان و سرکار خانم شرفخانی عضو این سازمان 
و دکتر کاظمی از کمیته حقوقی به ایراد ســخنرانی درباره مســائل مربوط به 

شاخه ها و سازمان های تحت مدیریت خود به ایراد سخنرانی پرداختند.

ویژه

فشاربرایاجرایسریعوعدهصادق3
بازیدرزمیندشمناست

ادامه از صفحه 2
... لذا مناطق سوریه یكی یكی سقوط کرد و نهایتاً رسید به دمشق. گفت وگوهایی 
را هم در این مدّت با بشّار اسد و با ارتشی هایشان داشتیم، مشاوره هایی به آن ها 
دادیم و باز هم تلاش کردیم که روند سیاســی فعّال شــود. ســفر ترکیه آقای 
عراقچی برای همین بود، سفر دوحه برای همین بود، موفّقیّت هایی هم داشت. 
»بیانیّه هشــت کشــور« به نظرم بیانیّه خوبی بود که بالاخره پنج کشور عرب 
منطقه هم به آن پیوستند و اظهار نگرانی کردند، درخواست حلّ سیاسی کردند، 

امّا سرعت فروپاشی به این تلاش هم فرصت نداد.
وی درباره عدم حضور مســتقیم ایران در ســوریه برضد معارضین گفت: ایران 
هیچ گاه قرار نبود که به جای ارتش ســوریه بجنگد، آن هم در برابر جریانی که 
تهدید قاطعی برای جمهوری اسلامی نیســت. اگر توان آماده ای وجود داشت یا 
فرصت و امكان انتقال نیرو و تجهیزات بود و فروپاشی به سرعت اتفّاق نمی افتاد، 
به شرطی که مردم و ارتش سوریه می ایستادند، حتماً ما هم می ایستادیم؛ ضمن 

اینكه دولت سوریه تا روزهای آخر اصلًا چنین درخواستی از ما نكرد.
احمدیــان تصریح کرد: نكته مهمّ دیگر این اســت که ما بعد از اتمام حكومت 
داعش، با تمایل دولت سوریه قوای خود را تخلیه کرده بودیم و در منطقه حضور 
عملیّاتی نداشتیم که تصمیم بگیریم همراهی بكنیم یا نه. امكان تقویت سریع 
نیز وجود نداشت، مگر آنكه ارتش سوریه مقاومت می کرد. بنابراین، در مورد اینكه 
می گویند ایران عرصه را رها کرد، ما اصلًا آنجا نبودیم که بخواهیم رها کنیم. وی 
درباره نظراتی که گفته می شود حضور ایران در سوریه بی فایده بوده است، نیز 
اظهار داشت: ما از هزینه ای که کردیم هیچ پشیمان نیستیم. زیرا حضور و هزینه  
ما برای امنیّت خودمان بود و دســتاوردهای مورد انتظار هم به دست آمد. فكر 
نمی کنم کسی باشد که این را باور نداشته باشد که اگر دولت داعش در عراق و 
سوریه مستقر شده بود، ما مجبور بودیم امروز در مرز و داخل کشور و لبه های 
مرز عراق با او بجنگیم. با اقدام جمهوری اســلامی ایران، این نقشه جمع شد و 

همین یک دستاورد برای هزینه ی آن حضور کافی است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی خاطر نشان کرد: ضمن اینكه ما بالاخره توانستیم 
فلســطین و حزب الّله را تقویت کنیم به نحوی که دیگر به ما وابســته نباشند. 
امروز حزب الّله یک گروه کاملًا مستقل و متّكی به خود است. در مورد غزّه، شما 
می بینید که در داخل تونل، مثلًا دارند راکت و موشــک برای خودشــان تولید 
می کنند. حتماً حزب الّله که سرزمین وسیع تری دارد، قدرت سیاسی پیدا کرد، 
قدرت فرهنگی پیدا کرد. کســی نمی تواند حماس و جهاد و حزب الّله را حذف 

کند، کسی نمی تواند انصارالّله را حذف کند. 
وی درباره آینده حمایت ایران از مقاومت و ستخ تر شدن این حمایت نیز گفت: 
بله، سخت تر می شود. البتّه در خیلی از مقاطع، کار ما سخت تر شده، در بعضی 
مقاطع هم راحت تر شــده؛ امّا نكته اوّل این است که حزب الّله، حماس و جهاد، 
امروز به پشــتیبانی مستقیم و فیزیكی ما خیلی وابسته نیستند. مگر ما الان با 
یمن ارتباط ارضی مســتقیم داریم؟ مسیر دریایی اش هم که محاصره است. امّا 
خود مردم یمن هر روز یک چیزی رو می کنند و موشک هایی با برد هزار کیلومتر 
می ســازند! این واقعاً از عجایب است. خود ما یک دوره طولانی را طی کردیم و 
مدّت ها طول کشید تا موشک ساز شــدیم، امّا یمنی ها ظرف مدّت کوتاهی به 
اینجا رسیدند. ضمن اینكه ارتباط ایران با مقاومت و حزب الّله هم هیچ وقت قطع 
نخواهد شــد. احمدیان درباره وضعیّت آینده ایران در منطقه نیز اظهار داشت: 
این، عملیّات روانی دشمن است. کار شیطان ترساندن است، متأسّفانه می بینم 
که برخی در داخل کشور هم در این عملیّات روانی دشمن افتاده اند. یعنی بدون 
توجّه، مرتبّاً همان کاری را که اســرائیل می خواهد انجام می دهند؛ یعنی القاء 
ضعف؛ این کمک به تحقّق اســتراتژی دشــمن است. برخی هم با نیت مخرب 
و بعضی هم با اهداف خاص ســؤالاتی مطرح میكننــد که مثلًا وعده ی صادق 
سه چه شد، الان می زنی یا فردا می زنی! خب مسئله روشن است؛ این موضوع، 
منطق نظامی دارد؛ هر وقت که لازم و مناسب باشد می زنیم، هر وقت که دشمن 
بیشتر دردش بیاید می زنیم، هر وقت که به منافع ملیّ ما کمک کند می زنیم. با 
احساسات که نمی شود و نباید عملیّات کرد. در فاصله ی بین وعده ی صادق یک 
و دو، ضعف های ضربه ی اوّلمان تجزیه و تحلیل شد؛ یک تجزیه و تحلیلی هم از 

ظرفیّت های دشمن شد که در نتیجه، دفعه دوّم بهتر شد.
وی ادامه داد: یكی از بازی های جنگ روانی دشمن این است که فشار بگذارند: 
»آقا اگر نمی زنید، حتماً ترسیده اید«! بعد، عدّه ای از خود ما شروع کنند بزرگان 
ما در داخل کشور را متّهم کنند به اینكه ترسو هستند! این مطالبه گری نیست؛ 
این افتادن ناخواسته در بازی عملیّات روانی دشمن است، زیرا نتیجه اش تحقّق 
همان خواسته دشمن، یعنی القاء ضعف و ترس است. در هر برهه ای، شرایط فرق 

می کند، وضعیّت ها فرق می کند؛ باید این ها را دید و تصمیم گرفت.
دبیر شورای عالی امنیت ملی تصریح کرد: بنظرم اولاً ما امروز در میدان عملیّات 
روانی و رســانه ای، به جای پدافند و دفاع، باید در موضع تهاجم باشیم. ثانیاً، از 
منظر راهبردی چه کسی شكست خورده است؟ در این چهارصد پانصد روز پس 
از طوفان الاقصی، ببینید وضع رژیم صهیونی چگونه است. افكار عمومی جهانی 
و حتّی خیلی از دستگاه های رسمی مجبور شدند از این دفاع کنند که فلسطین 
مال فلسطینی ها است و این اسرائیل است که هفتاد سال اشغالگری کرده است.

امنیتی

چراتعطیلاتممتددرکشور
ماراورشكستنمیکند؟

نادر کریمی

بیش از ۶ هزار سازمان دولتی و نیمه دولتی در کشور فعال 
است و عموما همه این سازمان ها در حال تولید هزینه اند.

وقتی در روزهایی مثل حالا )به علت آلودگی یا سرما یا... ( 
که چندین روز پشت سر هم سازمان ها و نهادهای دولتی 
تعطیل می شوند، در حقیقت یک بخش قابل توجهی از 

چشمه های تولید هزینه از کار می افتند.
شــاید شما هم خاطرتان باشد پس از خارج شدن دولت 
ســیزدهم از مدار اداری و حاکمیتی و در مدتی که فاقد 
رئیس جمهور و دولت بودیم قیمت بیشــتر کالا ها حتی 
دلار و ســكه یا متوقف شد یا رشــد آنها از شتاب افتاد. 
بنابراین در راســتای ســازمان های نــاکار آمد دولتی و 
آسیب های دولت بزرگ هیچ تردیدی نیست و به سرعت 
موانعی که اکثرا انســانی و محفلی هستند را باید از مدار 

خارج کرد.

آیتاللهجوادیآملی:
خودمانگرفتاراختلاسباشیم
بعدبخواهیمدربرابردشمنان

مقاومتکنیم؟
آیت الله عبدالله جوادی آملی به همایش گرامیداشت روز 
همكاری )وحدت( حوزه و دانشــگاه، امسال با محوریت 

»علوم انسانی و راهبرد مقاومت« پیامی صادر کرد.
متــن پیام آیــت الله عبدالله جوادی آملــی به همایش 
گرامیداشت روز همكاری )وحدت( حوزه و دانشگاه بنا 

به روایت ایسنا، به این شرح است: 
آنچه محور بحث اصلی اســت، علوم انســانی و راهبرد 

مقاومت است. 
دو بخش است: علوم انسانی چیست و چگونه فرا بگیریم 
و در برابر دشــمن داخلی و خارجــی چگونه مقاومت 
بكنیم. در بخش اول اشــاره مــی کنیم که علم را ذات 

اقدس اله، در نظام هستی قرار داد. 
آنچه در زمین در ســطح زمیــن و عمق زمین و عمق 
دریاها هست، کتاب الهی است و آنچه در نظام سپهری 
هست و در آســمان های دور و نزدیک قرار دارد، کتاب 
الهی اســت. کتاب خدا یعنی مجموعه نظام سماوات و 
ارض که نه تا کنون بشر توانست آن ها را احصا کند و نه 

میتواند؛ این مجموعه کتاب الهی است.
انسان می تواند از این کتاب الهی بهره ببرد؛ از دورترین 
نقطه آسمان تا دورترین نقطه کره خاکی میتواند بهره 
ببرد و گذشــته از این توان، وظیفه دارد که بهره ببرد 

یعنی عالم بشود و مطابق علم، عمل کند. 
بنابرایــن علمی را که انســان باید یــاد بگیرد نه علوم 
انســانی مصطلح در برابر ریاضی و تجربی است، چون 
آنها هم از یک نظر علوم انسانی هستند؛ این طور نیست 
که این بحث ما شــامل علوم تجربی و دانشمندان علوم 

تجربی و ریاضی و امثال آن ها نشود. 
آسمان با همه گسترشش و زمین با همه عمقش، همه 
اینها کتاب است و صحیفه است )یک( و انسان می تواند 
از اینها اســتفاده کند )دو(. سوم: این ها مسخر انساناند؛ 
بنابراین علوم انسانی، نزد یک محقق، علوم جهان است؛ 
یعنی آنچه انســان می تواند یاد بگیرد )یک( و باید یاد 
بگیرد )دو(؛ منتها کارها تقســیم شــده است؛ خدا به 
بعضی ها ذوق آســمانی داد به بعضیها ذوق زمینی داد 
بــه بعضی ذوق ریاضی داد به بعضــی ذوق تجربی داد 
بــه بعضی ذوق تحقیقی داد به بعضی  ذوق تفحص های 

تاریخی یا ادبی داد و مانند آن ها.
انســان موظف است نظام را بشناســد، چه اینكه نظام 
هستی موظف است در تحت تسخیر انسان باشد و چون 
چنین علمی ممكن اســت غرورآور باشد و در برابر هر 
کسی ممكن است دشمنانی هم قیام بكنند، برای اینكه 
انسان در برابر دشمن داخلی و خارجی مقاوم باشد، اول 
باید خود را بســازد و در جهاد نفس پیروز بشــود؛ باید 

مقاومت کند تا نسبت به دیگران مقاوم باشد. 
اینكه در فلسطین و غزه و امثال اینها، حزب الله و امثال 
آن ها و آن سید بزرگوار سید نصرالله که حشرش با انبیا 
و اولیا باشــد و سایر شهدا موفق شده اند، برای آن است 
که اینها در درجه اول با دشــمن درونی مبارزه کردند و 

او را از پا در آوردند.
اگر مقاومت در درون شــروع شــد، جهاد نفس حاصل 
شــد و این دشمن درونی را ما زیر پا لهِ کردیم، باکی از 
دشمن برونی مثل آمریكا و اسرائیل و امثال اینها نیست. 
بنابراین علوم انســانی، معنایی وسیع، دقیق و عالمانه 
دارد و نیز مقاومت، معنای وسیع، دقیق و عالمانه دارد. 

اول مقاومت درون، بعد مقاومت بیرون.
اگر کســی بخواهد راه کسی را ببندد یا خودش بی راهه 
برود، این طور نیست که یقین داشته باشد که صد درصد 
به مقصد برســد )این یک(، انسان یک سلسله عقایدی 
دارد خدایی هست قیامتی هست پیغمبری هست قرآنی 
هست دستوری دارد )این دو(. آنچه که انسان دارد و به 
آن معتقد اســت و به آن باور دارد، آن صد درصد است 
که خلاف به مقصد نمی رســد، دروغ به مقصد نمیرسد، 
خیانت به مقصد نمی رسد؛ این یک امر یقینی است، این 
بیان بلند و نورانی حســین بن علی)صلوات الله و سلامه 
علیهما( است که هیچ هدفی وسیله را توجیه نمی کند. 
فرمود با هیچ گناهی انســان به مقصد نمیرسد و هیچ 

وسیله باطلی، انسان را به مقصد صحیح نمیرساند.
صهیونیست و امثال آن رفتنی اند، هیچ تردیدی در این 
نیست؛ ولی وقتی می توانیم مقاومت بكنیم که مقاومت 
درونی داشته باشیم. ما خودمان گرفتار اختلاس و امثال 
ذلک باشــیم بعد بخواهیم در برابر دشــمنان مقاومت 
کنیم؟! یا گرفتار این باشــیم که او باید طرد بشود من 
باید باشــم نام او را نبرید نام مرا ببرید؛ این بازی ها؟! با 
بازی کسی مقاوم نیست. وقتی نتوانیم با دشمن درونی 
مبارزه کنیم، با دشــمن بیرونی هم نمی توانیم مبارزه 

کنیم.
 علوم انســانی نه به معنای ادبیــات و تاریخ و اخلاق و 
امثال اینهاســت که در قبال ریاضی و فیزیک و شیمی 
هستند، بلكه علوم انسانی یعنی جهان بینی، چون اصرار 
قرآن کریم این اســت که سیر کنید در آسمان و زمین 
)یک( و آســمان و زمین برده علم عالماند )دو(؛ فرمود 
اینها مسخرند و من برای شــما مسخر کردم. بنابراین 
کتابی که باید در حوزه و دانشگاه بخوانیم جهان است، 
البته هر کسی گوش های از آن را بر اساس تقسیم کاری 

که هست. 
ایــن درباره علم. از نظــر مقاومت هم مــا باید بدانیم 
شمشــیر صد درصد در دست ماســت و چوب بیست 
درصد و ســی درصد در دســت هوس است در دست 
نفس اماره است در دســت جهل است در دست جهل 

علمی یا جهالت عملی.

یادداشت

مراجع

اسبق  رئیس  فلاحت پیشه،  حشمت الله 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجــی مجلــس در گفت وگویی با 
خبرگزاری خبرآنلاین، تاکید کرد؛ »در 
زمان دولت آقــای روحانی که موضوع 
این دو کنوانســیون در مجمع مطرح 
از دوســتانی که در آینده  بود برخی 
دولت بعدی را در اختیار گرفتند، جزو 
مخالفین اصلی FATF بودند. ولی وقتی 
که دولت را به دست گرفتن شاهد این 
بودیم که در همان دولت مرحوم رئیسی 
رایزنی هایی برای تصویب کنوانسیون ها 
صورت گرفت، زیــرا دولت در اختیار 
منتقدان دولت گذشــته قرار گرفته و 

آنها با واقعیت روبرو شده بودند.«
او از بررسی فنی این لوایح استقبال می کند 
و می گوید؛»معتقــدم باید همیشــه از فنی 
شــدن مباحث استقبال کرد، امیدوارم همه 
مباحث سیاست خارجی کشور فنی شود. «

در ادامــه مشــروح گفتگوی حشــمت الله 
فلاحت پیشــه، رئیس پیشــین کمیسیون 
امنیــت ملی و سیاســت خارجه مجلس را 

می خوانید؛
اخیر  اظهارات  پیشــه!  فلاحت   آقای 
رئیــس مجمع تشــخیص درخصوص 
بررسی مجدد پرونده FATF را چگونه 
این  می کنید  بینــی  پیش  می بینید؟ 

وعده رئیس جمهور عملیاتی شود؟
من نمی دانم منظور آقای لاریجانی از بحث 
فنی چیســت، ولی درحــال حاضر مجمع 
تشــخیص باید درباره ایــن پرونده تصمیم 
گیری کند. بیش از پنج ســال اســت که از 
موعد این تصمیم گذشــته و اقدامی صورت 
نگرفته اســت. طبیعتا فعالیت های بیشتری 
در این دولت برای تصویب این لوایح شــكل 

خواهد گرفت.
جای تاســف اســت که عده ای هنوز با این 
موضوع برخوردی جناحــی می کنند. البته 
اگر عمر دولت مرحوم رئیسی کفاف می داد، 
حتما FATF تصویب شده بود، این امكان 
وجود داشــت. در حال حاضر نیز شاهد این 
هستیم که برخی محافل رسانه ای و سیاسی 
دوباره شروع به کارشكنی کرده اند، معتقدم 
کــه تنها مانع FATF در ایران برخوردهای 

جناحی و کاسبی تحریم بوده است.
دو نظر در کشــور وجود دارد که هر کدام از 
ایــن نظر ها نمایندگانی در مجمع دارد. یک 
نظر این اســت که ماهیــت FATF را یک 
ماهیت جدا از سایر اختلافات خارجی ایران 
می داند، که معتقد به نپیوستن به اف ای تی 
اف یا به عبارتی عدم تصویب دو کنوانسیون 

پالرمو و سی اف تی است.
بر اســاس این تفكر، دشــمنان ایران مثل 
آمریكا و اســرائیل خرسند هستند که ایران 
جزو FATF نیســت، زیــرا وقتی که ایران 
در لیســت ســیاه FATF قــرار دارد، هم 
دولت ایران و هم هر شــهروند ایرانی عملا 

دچار نوعی خود تحریمی است و هیچ بانكی 
در دنیا حاضر نیســت طبق روال معمول و 
مرسوم  بانک ها در دنیا، با شهروندان، دولت 
و شــرکت های ایرانی کار کند و نتیجه این 
اتفاق چیزی جز این نیســت که رئیس قوه 
مقننه هم اعلام کرد کــه حدود ۳۰ درصد 

ارزش پول ملی کشوراز بین می رود.
 دلیل این اتفاق هم این اســت که وقتی که 
یک کشوری در لیست سیاه قرار دارد، عملا 
در دنیــا با دلال ها کار می کند و با واســطه 
گری دلال ها این آسیب به منافع کشور وارد 

می شود.
اما گروه دوم کســانی هستند که معتقدند 
موضوع FATF بخشــی از دشمنی ها علیه 
ایران است. در زمانی هم که بنده مسئولیت 
داشــتم مباحثی که در مجمع مطرح شد، 
ناظر بر همین عنوان بود. این جریان مدعی 
بود که FATF چیزی شــبیه برجام هست 
و اگر گام مثبتی توســط آمریكا و غربی ها 
برداشــته شــد، ایران هم به همان تناسب 
کنوانســیون ها را در داخل بررسی کند و تا 
زمانی که ایران تحریم است نباید جزوی از 

FATF شد.
 FATF دلیل این افراد این بود که اگر ایران
را در شــرایط تحریــم بپذیــرد عملا همه 
تراکنش های بانكی شــفاف می شود و دیگر 

امكان دور زدن تحریم ها وجود ندارد.
*در همان مجلس چه کاری برای شــفاف 

شدن این موضوع انجام داد؟
اقدامی که ما در مجلس برای این اختلافات 
در خصوص پالرمو یا همان کنوانسیون مقابله 
با تامین مالی جرایم سازمان یافته و تصویب 
ســی اف تی یا همان کنوانسیون مربوط به 
مقابله با تامین مالی و جرایم تروریســتی، 
انجــام دادیم این بود که حق شــرط هایی 
گذاشــتیم که طبق این شرط ها ایران حتی 
در شرایط تحریم هم می توانست بدون قرار 
گرفتن در لیست ســیاه، بخش عمده ای از 
موانع مناســبات بانكی خــود را رفع کند و 
دچار مانع نشود. ولی با این وجود همچنان 
شــاهد این هســتیم که این کنوانسیون ها 

تصویب نشده است.
بحــث ســرمایه گــذاری خارجی و 
ارتباطات بین المللی تا چه میزان برای 
دولت آقای پزشکیان ضرورت دارد که 
به خاطر آنها مجددا پرونده FATF را 

راه اندازی کند؟
در زمان دولت آقای روحانی که موضوع این 
دو کنوانســیون در مجمع مطرح بود برخی 
از دوســتانی که در آینده دولت بعدی را در 
 FATF اختیار گرفتند، جزو مخالفین اصلی
بودنــد. ولی وقتــی که دولت را به دســت 
گرفتن شاهد این بودیم که در همان دولت 
برای تصویب  رایزنی هایی  مرحوم رئیســی 
کنوانســیون ها صورت گرفت، زیرا دولت در 
اختیار منتقدان دولت گذشته قرار گرفته و 

آنها با واقعیت روبرو شده بودند.

 آنها متوجه شدند که کشور چقدر در محل 
اقتصاد دلالی مورد آسیب واقع می شود، لذا 
درخواســت فعال شدن پالرمو و سی اف تی 
ابتدا در دولت مرحوم رئیســی مطرح شد و 
این خواسته در زمان آقای پزشكیان خیلی 
جدی تر شد. درحال حاضر آقای پزشكیان 
متوجه این اســت که بدون سرمایه گذاری 
خارجــی و گردش بی ضرر ســرمایه ایرانی 
نمی توانــد ناترازی های مختلف را حل کند. 
درحال حاضر ایران در میان تمام کشورهای 
منطقــه کمتریــن جذب ســرمایه گذاری 

خارجی را دارد. 
از نظر شــما چه کســانی پشت پرده 
تصویب نشــدن این پرونده هستند و 
تا چه میزان در مجمع تشــخیص نفوذ 

دارند؟
FATF، فیفای بانک ها اســت، وقتی شما 
عضو فیفا نباشــید حتی مسابقات باشگاهی 
داخلــی را هم نمی توانیــد برگزار کنید چه 
برســد مســابقات بین المللی و جهانی. در 
همین راســتا اگر کشــوری در لیست سیاه 
FATF قرار بگیرد دیگر یک کشور معمولی 
در مناســبات بانكی دنیا نیست و این اتفاق 
فقط به سود دلالان داخلی و خارجی است 

که از این وضعیت استفاده می کنند.
حتی کشــورهایی که بیشترین پولشویی را 
دارند هم خودشان را در معرض این لیست 
سیاه قرار نمی دهند. به عنوان مثال بیش از 
۴۵ درصد پولشــویی های دنیا در دو کشور 
چیــن و آمریكا صورت می گیرد ولی این دو 

کشور بازیگران اصلی FATF هستند.
بنــده اولین کاری که در کمیســیون انجام 
دادم این بود کــه همه بانک های خصوصی 
و دولتی را به کمیســیون دعــوت کردم و 
از ضرر های  بانک هــا  تمامی مدیرعامل های 
وارد شــده به کشــور گفتنــد، در نتیجه 

کمیسیون هم رای داد.
 بعــد از آن ماجرا و در شــب قبل از مصوبه 
کمیســیون در مورد کنوانسیون، بنده تمام 
مســئولان مرتبط را به کمیســیون دعوت 
کردم و جلسه ای از هفت تا یازده شب شكل 

گرفت. 
آقایــان ظریــف، علــوی وزیــر اطلاعات، 
کدخدایی از شورای نگهبان، دو جریان اصلی 
مخالف و موافقت در مجمع تشخیص، خانم 
دکتر جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهور 
و سه جریان اصلی حاکم در مجلس شورای 
اســلامی، یعنی آقایان نوریان، کاظم جلالی 
و آقای ذوالنور دعوت شــدند و ما برای رفع 
دغدغه در توافقی، حق شرط های جدیدی را 

به حق شرط های دولت اضافه کردیم.
در همان شب یكی از دوستان در آن جلسه 
نقد درستی کرد و گفت اگر ایران حق شرط 
گذاشت و این شرط پذیرفته نشد چه؟ این 
شــد که ما برای رفع ایــن دغدغه هم یک 
حق شــرط جدید اضافه کردیم. طبق حق 
شرط جدید اگر در FATF حق شرط های 

ایران پذیرفته نشد، دولت آقای روحانی حق 
عضویت ندارد. این بدان معنا بود که ما هیچ 
بهانه ای نداشتیم. به عنوان مثال در یكی از 
این حق شــرط ها مطرح شده بود تا زمانی 
کــه تحریمی علیه ایران وجــود دارد، هیچ 

تراکنشی اعلام نمی شود.
یــا تراکنش هــای کــه مربوط به مســئله 
امنیتی است نیز مشخص نمی شود و حتی 
نیز  تروریستی  لیست گروه های  درخصوص 
اعلام کردیم که لیست شورای عالی امنیت 
ملی مورد قبول است نه لیست سازمان ملل.
در جلســه روز بعد مجلس همین آقایان در 
مجلس حاضر شدند و ســوالات و ابهامات 
نمایندگان در این خصوص پاســخ داده شد 
و با شروع مجلس این موارد به رای گذاشته 
شــد و رای آورد. این بدان معنا بود که یكی 
از دقیقترین کارها بر روی کنوانســیون های 
FATF صورت گرفــت. به نظر بنده دلیلی 
نداشت که مجمع تشخیص بعد از اینكه در 
جلسه ایراداتی مطرح شــد و ما آنها را رفع 
کردیم مخالفتی داشته باشد. بنده معتقدم 
کســانی مخالف خروج ایران از لیست سیاه 
FATF هســتند که معتقدند خروج از این 
لیست، منافع کاسبان تحریم را برهم می زند.
آملی لاریجانی  آقــای  اخیر  اظهارات 
پرونده  بررســی مجــدد  درخصوص 
می تواند  تشخیص،  مجمع  در   FATF
با این  یک ســیگنال مثبت در رابطه 

پرونده باشد؟
من معتقدم باید همیشه از فنی شدن مباحث 
استقبال کرد، امیدوارم همه مباحث سیاست 
خارجی کشور فنی شود. وقتی مباحث فنی 
شود از حوزه چالش سیاسی و جناحی خارج 
می شود و اگر از همان ابتدا مجمع تشخیص 
موضوع FATF را فنی ارزیابی می کرد، الان 
کشور در لیست سیاه قرار نداشت و متوجه 

این همه ضرر و زیان نمی شد.
آقای پزشــکیان سر موضوع حجاب و 
فیلترینگ بــا افراد تندرو چالش هایی 
داشته است، که درحال برطرف کردن 
این چالش ها از طریق رایزنی و مذاکره 
با رده های بالاتر اســت، به نظر شــما 
چقدر احتمال دارد که در رابطه با بحث 

FATF هم از این طریق اقدام کند؟
امضــای رهبر انقلاب پای کنواســیون های 
FATF وجــود دارد. در همــان زمان هم 
ایشــان اختیار این کار را به دولت و مجلس 
سپردند و مخالفتی از جانب رهبری در این 
امر وجود ندارد، متاسفانه منع و مخالفت در 
این موضوع به سطوح پایین تر بر می گردد.

در موضوع FATF آقای پزشــكیان با طرح 
وفاق ملی پیش آمد، امــا تنها نتیجه وفاق 
ملــی تا به الان باز توزیع مناصب سیاســی 
دولت جدید در میان کسانی بود که به این 
دولت رای نداده بودند. یعنی تنها چیزی که 

مردم از وفاق دیدند همین بوده است.
 عده ای آقای پزشــكیان را وادار کردند که 
بخش عمده ای از مناصبی که می توانست به 
افراد فعال و پر انرژی ستاد ایشان برسد را به 
جناح رقیب تقدیم کند. آقای پزشكیان یک 
سه گانه در انتخابات مطرح کرد که عبارت 
اســت از تنش زدایی در سیاست خارجی، 
اصلاحات اقتصــادی در داخل و آزادی های 
مدنی که به موضوع لایحه عفاف و حجاب و 

فیلترینگ مربوط می شود.
 اما هیچ پیشــرفتی در این مــوارد صورت 
نگرفته اســت، تنها چیزی کــه تا به الان از 
وفاق دیدیم، اقلیت شدن ستاد پیروز ایشان 
در انتخابات کشــور اســت که این اتفاق در 

تاریخ انقلاب بی سابقه است.
به عقیده بنده اینكه تــوپ همه اختلافات 
به زمین رهبری انداخته می شود به معنای 
خدمت به ایشان نیست. چاره آقای پزشكیان 
درحال حاضر، در مجمع تشخیص است که 
اعضای دولت هم حضور دارند. ضمن اینكه 
رئیس قوه مقننــه در رقابت های انتخاباتی 
 FATF رسما اعلام کرد که کشور از ناحیه
و تحریم هــا ۳۰ درصد زیان کرده اســت و 
جلوی این ضرر و زیان ها باید هرچه سریعتر 

گرفته شود.

فرهنگی  انقلاب  عالی  شــورای  دبیر 
گفت: معتقــدم حتماً همان طور که در 
ژاپن،  آلمان،  فرانسه،  مثل  کشورهایی 
چین و آمریکا، حکمرانی فضای مجازی 
در دست شان اســت، حتماً باید نظام 
حکمرانی فضای مجازی داشته باشیم. 
لذا یله و رها بودن فضای مجازی، ضعف 
دیگر،  طرف  از  اســت.  حکومت  یک 
حکمرانــی را مترادف بــا فیلترینگ 

دائمی گرفتن، قطعاً نگاه غلطی است.
مشــروح گفت و گوی خبرنــگار جماران با 
المســلمین عبدالحسین  و  الاسلام  حجت 

خسروپناه در پی می آید:
موضع گیری های شما درباره فیلترینگ 
را  این شائبه  و لایحه عفاف و حجاب، 
پیش آورد که چون دولت جدید آمده و 
آقای خسروپناه میل ماندن را دارد، لذا 
چیزی گفته تا در دولت بماند. آیا این ها 

موضع حقیقی شما است یا نه؟
اولاً شــورای عالــی انقــلاب فرهنگــی به 
مســأله فیلترینگ نمی پــردازد چون جزء 
مأموریت های آن نیست، بلكه جزء مأموریت 
شــورای عالی فضای مجازی اســت. ثانیاً، 
موضــع من دربــاره حجاب که یک ســال 
و نیم بیشــتر اســت، بارها و بارها، هم در 
فضای مجازی نوشــتیم و هم در صحبت ها 
گفتیم که بالای ۹۵ درصد مســأله حجاب، 
فرهنگی-تربیتی اســت. لذا با برخوردهای 

فیزیكی، در ایران درباره مسأله حجاب آثار 
بدتری خواهد داشــت و تاریخ ایران نشان 
می دهد که مردم لج می کنند. اما با منطق 
و اخــلاق، و روش هایی که امثال شــهید 
مطهری داشتند، اثربخش تر است. بنابراین، 
کســی که پیشــنیه بحث های ما را در یک 
سال و نیم ببیند، بارها گفتیم و تازه نیست.
هر زمان شهید رئیســی این موضوع را در 
جلساتی که داشــتیم از ما می پرسید، این 
نگاه و موضــع را بیان می کردیم. این را هم 
گفته ام و الان هم می گویم که باندهایی به 
دنبال ایجاد فســاد اخلاق هستند و باید با 
آن ها برخورد کرد؛ قصه این ها جدا اســت 

و بحــث آن هــا امنیتی و انتظامی اســت. 
بــه همین دلیــل، در تعامل با مــردم باید 
از شــیوه های صحیحی که عقل پســند و 
روش هــای اخلاقی باشــد، اســتفاده کرد. 
البته زمان می برد، کوتاه مدت نیســت بلكه 
بلندمدت اســت و امروزه اولویت این است 

که به مدارس بیشتر توجه شود.
به عنوان ســوال دوم بفرمایید که اگر 
برای  انقلاب فرهنگی  در شورای عالی 
فیلترینگ رأی گیری شــود، رأی شما 

چه خواهد بود؟
ما در حوزه فضای مجــازی باید حكمرانی 
دقیقی داشــته باشــیم. ما ۵-۶ سال است 

مشــغول مباحثــۀ حكمرانــی هســتیم؛ 
 Govermance حكمرانــی که ترجمــه
در انگلیســی و »الحكومۀ« در عربی است، 
بــا Government و حكومت داری فرق 
می کنــد. حكومت مداری سلســله مراتبی 
اســت و مثل نظامی هــا از بالا بــه پایین 
دســتور می دهند و همه باید اطاعت کنند، 
امــا حكمرانی یــک تعامل شــبكه ای بین 
حكمرانــان و ذی نفعــان و مردم اســت. 
فضای مجــازی با مــدل حكمرانی جواب 
می دهد. ممكن اســت به لحاظ امنیتی در 
مقطعی فیلترینگ هم بیاید، چون دشــمن 
از این ابزار سوءاســتفاده می کند؛ اما اینكه 
فیلترینگ یک نســخه دائمی باشد، درست 
نیســت. چون آن هایی کــه می خواهند، از 
فیلترشــكن ها اســتفاده می کنند و شــما 

زحمتی برای مردم درست می کنید.
البته مــن در حوزه فیلترینــگ به تفصیل 
بحث نكرده ام، چــون در حوزه کاری ما در 
شورای عالی نبوده است، اما معتقدم حتماً 
همان طور که در کشــورهایی مثل فرانسه، 
آلمان، ژاپــن، چین و آمریــكا، حكمرانی 
فضای مجازی در دست شــان است، حتماً 
باید نظام حكمرانی فضای مجازی داشــته 
باشــیم. لذا یله و رها بودن فضای مجازی، 
ضعف یک حكومت اســت. از طرف دیگر، 
حكمرانــی را مترادف بــا فیلترینگ دائمی 

گرفتن، قطعاً نگاه غلطی است.
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